

數智賦能婦女和女童成果展

China's Progress in Digital and Intelligent Empowerment for Women and Girls Exhibition



眾位主禮嘉賓為開幕禮主持了隆重的剪綵儀式，（左起）新華社中國圖片社副總裁王湘宏先生；中國婦女兒童博物館館長劉華彬先生；香港婦協主席何超瓊女士；全國婦聯副主席、書記處書記林怡女士；香港婦協永遠名譽主席林貝聿嘉博士；中央政府駐港聯絡辦協調部副部長李玲女士及民政及青年事務局副秘書長黃昕然先生。

The officiating guests presided over a solemn ribbon-cutting ceremony for the opening. (From left to right) Mr. Wang Xianghong, Vice President of China Photo Service of Xinhua News Agency; Mr. Liu Huabin, Director of China National Museum of Women and Children; Ms. Pansy Ho, Chairperson of HKFW; Ms. Lin Yi, Vice-President and Member of the Secretariat of the ACWF; Dr. Peggy Lam, Honorary Life Chairperson of HKFW; Ms. Li Ling, Deputy Director of the Coordination Department, Liaison Office of the Central People's Government in the HKSAR; and Mr. Paul Wong, Deputy Secretary for Home and Youth Affairs.

由本會與中國婦女兒童博物館聯合主辦的「數智賦能婦女和女童成果展」已於3月16日在香港信德中心4樓展廳隆重揭幕，展期至5月5日結束。這項備受矚目的國家級展覽繼去年於北京成功舉辦後，首次在香港巡展。

開幕禮當天，非常榮幸邀請到全國婦聯副主席、書記處書記林怡女士、中國婦女兒童博物館館長劉華彬先生、中央政府駐港聯絡辦協調部副部長李玲女士、新華社中國圖片社副總裁王湘宏先生及民政及青年事務局副秘書長黃昕然先生作為主禮嘉賓，聯同香港婦協主席何超瓊女士及永遠名譽主席林貝聿嘉博士進行隆重的剪綵儀式，為展覽揭開序幕。

全國婦聯副主席、書記處書記林怡女士在致辭中表示：「『數智賦能婦女和女童成果展』是中國婦女兒童博物館首次在港澳特區舉辦大型婦女主題展覽，意義非凡。衷心希望此次香港巡展能夠大力弘揚全球婦女峰會精神，凝聚社會各界共識，激發更多婦女投身科技創新浪潮，以數字賦能婦女和女童全面發展。」



國務委員、國務院婦女兒童工作委員會主任、全國婦聯主席譚貽琴女士（右），以及行政長官李家超先生（左）亦親臨展覽參觀。

Ms. Shen Yiqin (right), State Councilor, Chairperson of the National Working Committee on Children and Women under the State Council and President of the ACWF, and Mr. John Lee (left), Chief Executive of the Hong Kong SAR, also toured the exhibition in person.

32,000+ 觀展人次
Visitors

114 參觀團體
Visiting Groups

51 展覽天數
Days of Exhibiting



香港婦協主席何超瓊女士的歡迎辭中亦表示：「我們非常榮幸能與中國婦女兒童博物館攜手，將『數智賦能婦女和女童成果展』帶到香港。2026年是國家十五五規劃的開局之年，也是全球婦女事業邁向高質量發展的關鍵節點，在此歷史交匯點上，此次展覽意義深遠。展覽不僅是一次成果展示，更是一個嶄新的起點。希望藉此激發更多姐妹施展才華，貢獻『她力量』與『她智慧』。香港擁有「背靠祖國、聯通世界」的優勢，積極思考如何更好地融入國家發展大局。」

此外，4月1日，本會主辦「巾幗建新力論壇」，國務委員、國務院婦女兒童工作委員會主任、全國婦聯主席譚貽琴女士，以及行政長官李家超先生，於活動結束後親臨展覽參觀。李家超先生在論壇開幕致辭中盛讚展覽豐富多元、精彩可期，並籲請公眾踴躍參觀，展現香港政府對是次展覽的重視與支持。

展覽以「數智賦能：平等、創新、共享、發展」為主題，設有六大展區 — 制度賦能區：見證政策如何保障性別平等，促進婦女和女童的發展；科技賦能區：見證科技如何為中國婦女帶來創新與數位化轉型機遇；公益參與區：展現兩個全國5A級基金會為中國婦女和女童提供在家庭、就業、創業、教育、安全及健康等方面的支援；全球行動區：了解中國在全球婦女事業中的貢獻；文化傳承區：展示數位技術如何彰顯非遺傳承人的匠心獨運與精湛技；及香港區：展示香港30年來婦女事業取得顯著的進步，講述「一國兩制」成功實踐下的香港女性故事。

香港婦協主席何超瓊女士（左一）與國務委員、國務院婦女兒童工作委員會主任、全國婦聯主席譚貽琴女士（中）、全國婦聯副主席、書記處第一書記、國務院婦女兒童工作委員會副主任黃曉薇女士（右一）、跳水奧運冠軍郭晶晶女士（右二）、及自由式滑雪奧運冠軍谷愛凌女士（左二）合照留影。

A group photo was taken at the event featuring (from Left to Right): Ms. Pansy Ho, Chairperson of the HKFW (Left); Ms. Shen Yiqin, State Councillor, Chairperson of the National Working Committee on Children and Women under the State Council and President of the ACWF (Centre); Ms. Huang Xiaowei, Secretary of the Leading Party Members' Group, Vice-President and First Member of the Secretariat of the ACWF (1st Right); Ms. Guo Jingjing, Olympic Champion in Diving (2nd Right); and Ms. Eileen Gu, Olympic Champion in Freestyle Skiing (2nd Left).





主禮嘉賓齊聚香港區的「巾幗」照片牆前，共同合照留念。

Officiating guests pose for a group photo at the "Women" photo wall dedicated to the Hong Kong Zone.

The opening of the "China's Progress in Digital and Intelligent Empowerment for Women and Girls Exhibition," organized by HKFW and the China National Museum of Women and Children

took place on March 16 at the 4th Floor Exhibition Hall of Shun Tak Centre in Hong Kong up to May 5. After its successful debut in Beijing last year, this highly noted national exhibition was held as its first tour in Hong Kong.

Officiating guests at the Opening Ceremony of the Exhibition were Ms. Lin Yi, Vice-President and Member of the Secretariat of the All-China Women's Federation; Mr. Liu Huabin, Director of the China National Museum of Women and Children; Ms. Li Ling, Deputy Director of the Coordination Department, Liaison Office of the Central People's Government in the HKSAR; Mr. Wang Xianghong, Vice President of China Photo Service of Xinhua News Agency; and Mr. Paul Wong, Deputy Secretary for Home and Youth Affairs. Together with HKFW Chairperson Ms. Pansy Ho and HKFW Honorary Life Chairperson Dr. Peggy Lam.

At the Opening Ceremony Ms. Lin Yi, Vice President of the All-China Women's Federation and Secretary of the Secretariat, said in her speech: "The 'China's Progress in Digital and Intelligent Empowerment for Women and Girls Exhibition' is of great significance as it is the first large scale women exhibition by the China National Museum of Women and Children done in Hong Kong and Macau. I sincerely hope that exhibition in Hong Kong will vigorously promote the spirit of the Global Women's Summit, build consensus across all sectors of society, inspire more women in technological innovation, and empower the comprehensive development of women and girls through digital means."

Ms. Pansy Ho, Chairperson of the HKFW said in her welcome speech: "We are truly honored to join hands with the China National Museum of Women and Children bring the 'China's Progress in Digital and Intelligent Empowerment for Women and Girls Exhibition' to Hong Kong. The year 2026 marks the beginning of the nation's 15th Five-Year Plan and a critical juncture for the global women's cause to move toward high-quality development. At this historic point of convergence, the exhibition holds profound significance. It is not only a showcase of achievements but also a brand-new starting point. We hope to inspire more women to unleash their talents and contribute their 'women's power' and 'women's wisdom.' Hong Kong, with its unique advantage of 'relying on the motherland and connecting to the world,' is actively considering how to better integrate into the country's overall development strategy."

Besides, on April 1, HKFW hosted the "Women Power Forum", Ms. Shen Yiqin, State Councilor, Chairperson of the National Working Committee on Children and Women under the State Council President of the All-China Women's Federation and Mr. John Lee, Chief Executive of the HKSAR who visited the Exhibition after the event. In his opening address at the forum, Mr. John Lee commended the exhibition for its rich variety of exhibits and remarkable appeal. He encouraged the public to actively visit the exhibition so as to let people know the importance that the Hong Kong Government saw at this exhibition and the strong support it had placed on it.

Under the Theme of the Exhibition "Digital Intelligence, Equality, Innovation, Sharing, and Development" six major exhibition areas had been set up: the System Empowerment Section - witnessing how policies safeguard gender equality and promote the development of women and girls; Technology Empowerment Section - witnessing how technology brings innovation and digital transformation opportunities to Chinese women; Public Participation Section - highlighting how the two national 5A Foundations supported Chinese women and girls in regard to their families, employment, entrepreneurship, education, safety and health; Global Action Section - understanding China's contribution to careers of women worldwide; Cultural Heritage Section - showcasing how digital technology highlighted the ingenuity and exquisite craftsmanship of intangible cultural heritage inheritors; Hong Kong Section - showing the significant progress made in women's development in Hong Kong over the past 30 years and the success stories of Hong Kong women under the implementation of the "One Country, Two Systems".



多位全國人大代表、全國政協委員、立法會議員等嘉賓出席展覽開幕禮。

Distinguished guests, including NPC deputies, CPPCC members, and members of the Legislative Council, attended the exhibition opening ceremony.



公益參與區 Public Participation Section

展覽突破了傳統的「圖片+實物」模式，創新性地融合了AI交互體驗、沉浸式場景等前沿技術，創造出可觸摸、可感知、可共鳴的觀展體驗。全方位呈現中國及香港在推動婦女與兒童全面發展方面的豐碩成果，使更多民眾能親身感受數智時代的巾幗力量。



全球行動區 Global Action Section



文化傳承區 Cultural Heritage Section



貝雕盤
Shell Carving Plate



《非遺裏的中國》影片
"China's Intangible Cultural Heritage" Video



綠度母(唐卡)
Green Tara (Thangka)



文化傳承區： 科技創新文化新活力 Exhibition Zone V Cultural Heritage: Technology Ignites New Vitality for Culture

非物質文化遺產 Intangible Cultural Heritage

輝煌璀璨的歷史文化遺產 Brilliant Historical and Cultural Heritage

綿延悠久的中華文明為數字時代提供了豐厚滋養，數字技術的迅猛發展也為文化傳承發展加速賦能。廣大婦女積極推動中華優秀傳統文化的創造性轉化與創新性發展，讓收藏在博物館裡的文物、陳列在廣闊大地上的遺產、書寫在古籍中的文字「活」起來，以智慧、堅守與熱愛續寫中華文明更加壯美的篇章，奏響文化與科技生機勃勃的時代樂章。

The splendid and time-honored Chinese civilization provides rich nourishment for the digital era, while the rapid development of digital technology accelerates the empowerment of cultural heritage and development. Women are actively promoting the creative transformation and innovative development of China's outstanding traditional culture, bringing to life cultural relics housed in museums, heritage displayed across the vast land, and texts recorded in ancient books. With wisdom, perseverance, and passion, Chinese civilization, playing a vibrant symphony of culture and technology in our time.

System Empowerment
Novel Digital Practices with Chinese Characteristics

中國國家主席習近平就數字中國建設作出一系列重要論述，提出諸多新思想、新觀點、新論斷以及新要求，為數字中國建設明確了前進方向，提供了行動指南。黨和國家高瞻遠矚，統籌謀劃數字中國建設，各級領導機關精準把握數字中國的發展態勢和規律，切實提升建設數字中國建設。

中國國家主席習近平就數字中國建設作出一系列重要論述，提出諸多新思想、新觀點、新論斷以及新要求，為數字中國建設明確了前進方向，提供了行動指南。黨和國家高瞻遠矚，統籌謀劃數字中國建設，各級領導機關精準把握數字中國的發展態勢和規律，切實提升建設數字中國建設。

Technology Empowerment Section

全息交互AI醫生「小惠」
Virtual Doctor

▮ 榜樣的力量：看得見，才走得進

Active Women Power: Achievements in Hong Kong Women's Sports

舉辦婦女界國際盛事
International Women's Event

| 導語
| Introduction

香港篇
Hong Kong
Chapter

敬賀龍鳳婦女和
制度支撐、
社會需要與發展

社會福利與發展成果

「巾幗」圖片牆
“Women” Photo Wall

互動遊戲區
Interactive Game Zone



觀看開幕典禮花絮
Opening Ceremony
Highlights



展覽語音導賞
Exhibition Audio Guide